
Od januarja do aprila 2008 je v Ljubljani prvi~ potekal
obse`en seminar, namenjen vodjem pevskih skupin, ki
ohranjajo in poustvarjajo slovensko ljudsko pesem. Po
mnenju organizatorja {tevil~na rast pevskih skupin, ki se
ukvarjajo s poustvarjanjem slovenskih ljudskih pesmi, in
sre~anja odraslih folklornih skupin ter pevcev ljudskih
pesmi opozarjajo, da je treba temu podro~ju udejstvovan-
ja v ljubiteljski kulturni dejavnosti posvetiti posebno
pozornost in dvigniti kakovost delovanja.

Kljub temu da je bilo tako izobra`evanje razpisano prvi~,
se je nanj prijavilo skoraj 50 slu{ateljev iz cele Slovenije.
Seminar je bil zanimivo na~rtovan, saj so se na njem pre-
davanja in prakti~ne vaje smiselno nadgrajevali od prvega
do zadnjega sre~anja. Predavatelji so se s svojo osebno
noto (bolje ali slab{e) sprehodili prek {tevilnih tem,
povezanih izklju~no s slovensko ljudsko vokalno glasbo.
Predavali so dr. Marjanca Klob~ar, dr. Ur{a [ivic, Bojan
Knific, mag. Igor Cvetko, dr. Drago Kunej, pri prakti~nem
delu pa so sodelovali {e Adriana Gaber{~ik, Mojca Kova~i~,
Katarina [etinc, Romeo Volk ter gosti – mo{ka skupina
Kerlci. Seminaristi – slu{atelji so z vpra{anji izzvali preda-
vatelje na razli~nih podro~jih in v~asih `eleli povsem jasne
odgovore, celo morebitne “recepte”, ki pa jih ni, kot jih ni
tudi pri drugi folklorni dejavnosti, kar so na koncu verjet-
no vsi spoznali. 

Z ljudsko pesmijo se je treba veliko ukvarjati, jo razumeti,
spo{tovati …, saj v njej najde{ drobne iskrice, ki pripo-
morejo k temu, da te ljudsko petje prevzame in {ele takrat
si nekako na pravi poti …

Med udele`enci so se oblikovala razli~na mnenja o samem
seminarju in nekaj jih navajam v nadaljevanju: “seminar je
bil koristen, saj sem z njim pridobil kar precej informacij”,
“nau~il sem se, kako in kje iskati gradivo”, “zdaj vem, kako
pristopiti k starej{im, ki {e znajo peti stare pesmi”, “nau~il sem
se, kako bom u~il bas v svoji skupini”, “v svoje delo bom vna{ala
znanja o vplivu nare~ij v slovenski ljudski glasbi, spoznala pa
sem zakonitosti tipologije”, “{e ve~ pozornosti bom namenjala
metrumu in na~inu petja pesmi v posameznih pokrajinah”,
“sedaj vem, kak{en vpliv ima nastop na odru, in vem ve~ o
dol`inah pesmi”, “spoznal sem, kako se je primerno oble~i”,
“spoznala sem, da delam kar nekaj napak”, “seminar mi je
pomagal, da bom la`e postavil trdne temelje za kakovostnej{e
delo v pevski skupini”. Brez izjem so se strinjali, da je bilo
prakti~no delo navdu{ujo~e, “saj smo veliko peli (predvsem
drugo in tretje sre~anje)“ in “vse ure, ko smo peli v skupinah, so
bile koristne”. Nekateri so bili prijetno presene~eni “nad
lahkotnostjo podajanja posameznih tem”, po drugi strani pa
so “ves ~as seminarja spoznavali, da je ljudska pesem cela
znanost”.

Udele`enka iz Nove Gorice: “Mogo~e je na{ problem v pogos-
to napa~no interpretiranih ljudskih pesmih, v tem, da so ljudske
pesmi preproste, nas pa ~as … in zunanja ocena ~loveka prisili,
da mnogokrat `e v besedah vse preve~ govorimo z navlakami,
bistvo pa izpustimo ali pozabimo … Da lahko izre~emo,
dojamemo ali napi{emo kak{no dejstvo ali trenutno misel, je
potrebno znanje. Znanje pa je rezultat tak{nih izobra`evanj.”

Presenetljiv je odgovor ene od udele`enk, ki navaja neko
splo{no mnenje, da za ljudsko pesem ne sme{ biti glas-
beno izobra`en, na seminarju pa so nasprotno iz sobote v
soboto spoznavali, da so pravzaprav ve~inoma premalo
glasbeno izobra`eni in da je za ustrezno poustvarjanje
ljudskih pesmi potrebnega ogromno raznovrstnega znan-
ja. Res je morda zgolj to, da bi glasbena izobrazba, ki je
~lovek ne bi znal izkoristiti, lahko {kodila tistim, ki so s
prvinskim ljudskim petjem povezani od svojega otro{tva.
A taki so bili med seminaristi v precej{nji manj{ini.

Pred koncem pa ne morem mimo zanimive izjave
udele`enca, predstavnika mlade generacije, ki je bil
naslednjega mnenja: “Na seminarju sem utrdil obstoje~e
znanje in ga kar nekaj tudi pridobil, ampak veliko bolj pomem-
bno je, da sem se tam odli~no po~util. Dru`ba je bila ravno
prava in pesem se je kar sama ponujala, da smo zapeli (v
drugih dru`bah po navadi pojem sam, ostali me pa samo pos-
trani gledajo.) U`itek ob s pesmijo zapolnjenem prostoru je ~isto
zadostna korist, da mi pridobljenih znanj ni treba na{tevati”. 

Seminar je mnogim pomagal potrditi tisto, o ~emer pred
obiskom seminarja niso bili prepri~ani, in jih je po drugi
strani usmeril na pravo pot. Spletla so se znanstva in pri-
jateljstva, spoznali so se ljudje, ki jim je mar za slovensko
ljudsko pesem, hkrati pa so se ob tem prijetno po~utili in
se zabavali. Bi si lahko `eleli {e ve~?
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Del udele`encev pevskega seminarja. 
(Foto: mag. Metka Knific, Ljubljana, 19. 4. 2008.) 
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